

MEDIA RELEASE

New Basic Income Report Charts a Path Forward for Prince Edward Island

FOR IMMEDIATE RELEASE

CHARLOTTETOWN, November 22, 2023 - This morning, leading basic income experts released a new report called *A Proposal for a Guaranteed Basic Income Benefit in Prince Edward Island*. This report presents a basic income model for a fully-funded 5-7-year demonstration program in PEI, which would considerably reduce poverty for Islanders while being more cost-effective than previously presented models. Championed by public servants, politicians, and advocates from PEI and across the country, this report is the outcome of more than 2 years of collaboration and will help guide crucial conversations on poverty reduction and income assistance in PEI and across the country.

“This report establishes beyond doubt that a province-wide guaranteed basic income in PEI is feasible and realistic,” says Jane Ledwell, member of the PEI Working Group for a Livable Income, who endorse the report. Ledwell notes that “with this proposed model for basic income, low-income Islanders who constantly fall through the cracks of social welfare systems would gain an income floor and the security to live in good health and dignity.”

The report calls for the government of PEI to begin immediate negotiations with the federal government for the development and implementation of a basic income guarantee demonstration program. Building on the work of the Special Committee on Poverty in PEI, and in support of the statement in the current Mandate Letter to the Minister of Social Development and Seniors to “continue to advocate the federal government in pursuing a joint pilot program for a basic income guarantee,” this report presents a basic income design that considerably reduces poverty for Islanders.

The Honourable Wayne Easter, former PEI MP and former Chair for the House of Commons Standing Committee on Finance, is a member of the report project team. He states that “basic income is a policy whose time has come. I believe it will improve our social and economic policy. With full legislative backing from the province, the federal and provincial governments must implement a minimum 5-year demonstration basic income guarantee and measure the results in real time. This report provides the basis for that project.”

Bruce Stanton, also a report project team member, and former Deputy Speaker of the House of Commons notes that PEI is an excellent place for a basic income demonstration in Canada: “PEI’s mixed economy, size, and social cohesion make it the ideal place in Canada to have a demonstration project. The people of PEI value finding new and better ways to deliver effective, affordable services. It is why all parties endorsed the PEI Special Committee’s recommendation for a basic income project. We know investments in people and communities more than pay for themselves over time” Stanton concludes.

Further information about the report: www.GBIreport.ca

For media inquires:

Trish Altass (PEI Advisory Council on the Status of Women; Member of Report Project Team)
(902) 213 9787
trish@peistatusofwomen.ca

Sidney MacEwen (MLA for Morell-Donagh; Member of Report Project Team)
(902) 368 4360
smacewenmla@assembly.pe.ca

Benoit Robidoux (Former Senior Associate Deputy Minister, Employment and Social Development Canada; Report Co-Author)
brobidoux@videotron.ca

Robin Boadway (Emeritus Professor, Department of Economics at Queen's University; Report Co-Author)
boadwayr@queensu.ca

Marie Burge (PEI Working Group for a Livable Income, Coalition Canada basic income - revenu de base, Member of Report Project Team)
(902) 894 4573
cooperinstitute@eastlink.ca

Jillian Kilfoil (PEI Working Group for a Livable Income; Women's Network)
(902) 368 5040
jillian@wnpei.org

Barbara Boraks (Coalition Canada; Report Project Coordinator)
(416) 806 2117
boraksb@yahoo.com

Luc Gosselin (Coalition Canada; Member of Report Project Team)
(418) 554 6614
lgosselin@revenuebase.quebec

Note that additional report authors, project team members, and other advocates are available for media inquiries upon request.

COMMUNIQUÉ

Un nouveau rapport sur le revenu de base trace la voie à suivre pour l'Île-du-Prince-Édouard

DIFFUSION IMMÉDIATE

CHARLOTTETOWN, le 22 novembre, 2023 - Ce matin, d'éminents experts en matière de revenu de base ont publié un nouveau rapport intitulé *A Proposal For A Guaranteed Basic Income Benefit In Prince Edward Island* (une proposition pour un revenu de base garanti à l'Île-du-Prince-Édouard). Ce rapport présente un modèle de revenu de base pour un programme de démonstration de 5 à 7 ans entièrement financé à l'Î.-P.-É., qui réduirait considérablement la pauvreté des habitants de l'île tout en étant plus rentable que les modèles présentés précédemment. Proposé par des fonctionnaires, des politiciens et des défenseurs de l'Île-du-Prince-Édouard et de tout le pays, ce rapport est le résultat de plus de deux ans de collaboration et aidera à orienter les conversations cruciales sur la réduction de la pauvreté et l'aide au revenu à l'Île-du-Prince-Édouard et dans tout le pays.

«Ce rapport établit sans l'ombre d'un doute qu'un revenu de base garanti à l'échelle de la province est faisable et réaliste», déclare Jane Ledwell, membre du PEI Working Group for a Livable Income, qui soutient le rapport. Mme Ledwell note que «grâce au modèle de revenu de base proposé, les habitants de l'île à faible revenu qui passent constamment entre les mailles du filet des systèmes de protection sociale bénéficieraient d'un revenu de base et de la sécurité nécessaire pour vivre en bonne santé et dans la dignité».

Le rapport demande au gouvernement de l'Î.-P.-É. d'entamer immédiatement des négociations avec le gouvernement fédéral en vue de l'élaboration et de la mise en œuvre d'un programme pilote de garantie du revenu de base. S'appuyant sur les travaux du Comité spécial sur la pauvreté à l'Î.-P.-É., et en soutien à la déclaration de la lettre de mandat actuelle au ministre du Développement social et des Aînés de «continuer à plaider auprès du gouvernement fédéral en faveur d'un programme pilote conjoint de revenu de base garanti», ce rapport présente un modèle de revenu de base qui réduit considérablement la pauvreté des habitants de l'île.

L'honorable Wayne Easter, ancien député de l'Île-du-Prince-Édouard et ancien président du Comité permanent des finances de la Chambre des communes, est membre de l'équipe de projet du rapport. Il déclare que «le revenu de base garanti est une politique dont le temps est venu. Je pense qu'elle améliorera notre politique sociale et économique. Avec le soutien législatif de la province, les gouvernements fédéral et provinciaux doivent mettre en œuvre un projet de démonstration d'une durée minimale de cinq ans et en mesurer les résultats en temps réel. Le présent rapport jette les bases de ce projet.»

Bruce Stanton, également membre de l'équipe du projet de rapport et ancien vice-président de la Chambre des communes, note que l'Île-du-Prince-Édouard est un excellent endroit pour une démonstration du revenu de base au Canada: «L'économie mixte, la taille et la cohésion sociale de l'Île-du-Prince-Édouard en font l'endroit idéal pour un projet de démonstration au Canada. Les habitants de l'Île-du-Prince-Édouard apprécient de trouver de nouvelles et meilleures

façons de fournir des services efficaces et abordables. C'est pourquoi tous les partis ont approuvé la recommandation du comité spécial de l'Î.-P.-É. en faveur d'un projet de revenu de base. Nous savons que les investissements dans les personnes et les communautés sont plus que rentables au fil du temps», conclut M. Stanton.

-30-

Pour plus d'informations sur le rapport: www.GBIreport.ca

Pour les demandes de renseignements des médias:

Trish Altass (PEI Advisory Council on the Status of Women; membre de l'équipe de projet du rapport)

(902) 213 9787

trish@peistatusofwomen.ca

Sidney MacEwen (député de Morell-Donagh; membre de l'équipe de projet du rapport)

(902) 368 4360

smacewenmla@assembly.pe.ca

Benoit Robidoux (ancien sous-ministre délégué principal, Emploi et Développement social Canada; co-auteur du rapport)

brobidoux@videotron.ca

Robin Boadway (Professeur émérite, Département d'économie de l'Université Queen's; co-auteur du rapport)

boadwayr@queensu.ca

Marie Burge (PEI Working Group for a Livable Income, Coalition Canada basic income - revenu de base; membre de l'équipe de projet du rapport)

(902) 894 4573

cooperinstitute@eastlink.ca

Jillian Kilfoil (PEI Working Group for a Livable Income; Réseau des femmes)

(902) 368 5040

jillian@wnpei.org

Barbara Boraks (Coalition Canada; coordinatrice du projet de rapport)

(416) 806 2117

boraksb@yahoo.com

Luc Gosselin (Coalition Canada; membre de l'équipe du projet de rapport)

(418) 554 6614

lgosselin@revenuebase.quebec

D'autres auteurs du rapport, membres de l'équipe de projet et autres défenseurs des droits de l'homme sont disponibles sur demande pour répondre aux questions des médias.